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ČÍSLO: 5/2004 – květen 2004 

ROZHOVOR 
 
„Na žádost občanů město podpořilo 
vnik nového parku. “ 
 
Rozhovor s Boženou Sekaninovou, 
místostarostkou Prostějova a političkou 
Projektu Zdravé město a místní Agendy 
21 
 

V závěru dubna se v Prostějově za nepříliš 
příznivého počasí konaly oslavy Dne Země. 
Nebyli jste zklamaní možným nezájmem 
veřejnosti?   
 

Ani nepříznivé počasí neodradilo stovky Prostějovanů 
od účasti na tradičním Dni Země, který byl letos 
zaměřen na ohrožené druhy rostlin a živočichů. 
V rámci Projektu Zdravé město jej uspořádali 
prostějovští ochranáři a finančně jej podpořilo město 
Prostějov. Lidé na Dnech Země oceňují především to, 
že zde získají informace, ke kterým by se jinak 
nedostali. Ekologickému chování se učí i děti. 
K největším lákadlům letos patřila  ochutnávka 
zdravé výživy, kterou připravili studenti Středního 
odborného učiliště obchodního.  
 

U životního prostředí ještě zůstaneme. Co vaše 
město v loňském roce pro Zemi udělalo? Který 
čin hodnotíte jako přínos pro životní prostředí?  
 

Město podpořilo vznik nového parku u prostějovské 
nemocnice. Vyhovělo tak žádosti občanů, kteří se na 
město obrátili s peticí, ve které žádali zřízení parku 
na nevyužitém pozemku. Město financovalo 
architektonickou studii parku a uvolnilo finanční 
prostředky na stavební práce i úpravu pozemku. Nyní 
zde probíhá výstavba stezek pro chodce a cyklisty. 
Město na pozemku zatím nechalo vysázet několik 
stovek keřů. Do výsadby se zapojili i lidé, kteří vznik 
parku iniciovali. Podle mého názoru je to konkrétní 
příklad spolupráce lidí, kterým záleží na životním 
prostředí ve svém městě, s radnicí.  
Ploch veřejné zeleně, jejichž vlastníkem je město, 
v Prostějově stále ubývá. Ve snaze zvrátit tento ne-
příznivý trend jsme proto koncem loňského roku 
schválili vyhlášku o náhradách za ekologickou újmu 
při záboru veřejné zeleně v majetku města. Občan, 
který např. z důvodu budování odstavného stání 
pokácí strom či jinou dřevinu rostoucí na pozemku 
města, zaplatí do nově zřízeného Fondu zeleně pět 
tisíc korun. Náhradní výsadbu, ale i rekonstrukci 
zelených ploch zajišťuje město právě z tohoto fondu. 
Pro začátek do něj město vložilo 250 tisíc korun 
z fondu rezerv a rozvoje. Fond je průběžně 
doplňován.  

 

AKTUALITY 
 
Třebíč: Slabším dětem pomáhají 
při výuce psi 
 

Žákům speciální školy v Třebíči, kteří mají 
poruchy učení, pomáhají ve vyučování speciálně 
vycvičení psi. Díky Canisterapii se děti uvolní, 
soustředí a ztratí zábrany. V letošním školním 
roce má škola tento projekt finančně pokrytý 
i díky příspěvku z městského programu Zdravé 
město. 
 

Pátky jsou v jedné z poboček třebíčských speciálních 
škol výjimečné. Kromě dětí totiž pobíhají po školních 
chodbách v Cyrilometodějské ulici i psi. Důvod? Škola 
za podpory města a dalších institucí v tomto školním 
roce rozjela zkušební projekt Canisterapie. Pod 
krkolomným slovem se skrývá jediné - společná 
výuka dětí a psů. Smyslem „psí terapie” je usnadnit 
vzdělávání žákům s poruchami učení. Do školy chodí 
vesměs děti, které nezvládají běžnou školní osnovu. 
Díky čtyřnohým kamarádům se lépe uvolní, soustředí, 
naberou energii, ztratí zábrany. Pátečního zpestření 
výuky využívá 48 školáků. Pilotní projekt je sledován 
a průběžně konzultován s dětskou psycholožkou a na 
konci školního roku bude vyhodnocen. „Pokusně 
ověřujeme, jak může Canisterapie fungovat v praxi. 
Už nyní je zřejmé, že děti získaly díky pravidelným 
návštěvám čtyřnohých kamarádů ve škole pozitivní 
vztah ke školní docházce“, vysvětluje ředitel školy 
Mgr. Jaroslav Matějka. V letošním školním roce má 
škola projekt finančně pokrytý i díky grantu 
z městského programu Zdravé město. Na jeho 
realizaci přispívá také Všeobecná zdravotní pojišťovna 
a další organizace. S cílem předat své zkušenosti dál, 
uspořádala třebíčská škola v polovině května odborný 
seminář pro zájemce o Canisterapii z celého kraje. 
K šíření poznatků přispěje také dokument, který 
ve zdech školy natočila Česká televize.  
 

Hodonín: Roztančené město 
 

Jako jediné město v České republice se Hodonín 
již druhým rokem zapojil do oslav mezi-
národního Dne tance. Na své si přišli všichni. 
Kdo měl zdravé nohy, tancoval. 
 

Den „D“ nastal ve čtvrtek 13.5, kdy se v celé Evropě 
slaví Den Tance. V ranních a dopoledních hodinách se 
tančilo na radnici (na poradě vedoucích odborů 
a vedení města vystoupila taneční skupina 
TJ Classic), v základních školách, mateřinkách a také 
v Ústavu sociální péče pro mládež. Odpoledne 
vyrostlo na pěší zóně velké pódium, které vzápětí 
obklopila spousta diváků, zaplněná pěší zóna zůstala 
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až do večera. „Na své si přišel každý. V programu, 
který trval celé čtyři hodiny, se veřejnosti představilo 
patnáct tanečních souborů. K vidění byly téměř 
všechny taneční styly – od tanců standardních 
a latinskoamerických přes rómské až po moderní 
scénický tanec a step. Pomyslnou třešinkou na dortu 
byly méně obvyklé taneční styly jako jsou např. 
break dance, hip-hop a electric boogie. „Myslím, že 
taneční rej se divákům opravdu líbil“, hodnotí 
koordinátorka projektu Zdravé město Hodonín 
Martina Pilková. Společným tancováním nadšených 
dětí z publika „taneční horečka“ vyvrcholila. „Oslavu 
tance jako jednoho z nejpřirozenějších 
a nejpříjemnějších způsobů pohybu připravil v rámci 
projektu Zdravé město Dům kultury ve spolupráci se 
Střediskem volného času“, upřesňuje Martina Pilková 
a dodává: „Letos se Den tance rozrostl ještě 
o víkendovou přehlídku souborů mažoretek. 
Připravovali ji rodiče dětí ze souboru Hodonínské 
mažoretky společně s vedením souboru, Střediskem 
volného času a Domem kultury.“  
 

 
 
Boskovice: Sekce Zdravých měst 
a první předání Řádů dětského úsměvu  
 

Další ze série setkání zástupců Zdravých měst 
proběhlo 12. 5. v Zámeckém skleníku v Boskovicích.  
V letošním roce v pořadí již pátá Sekce Zdravých 
měst byla tentokrát zaměřena na zajištění čistoty 
ve městech. S projektem Čisté město je zrcadlem 
jeho obyvatel, ale i s historií a možnostmi kulturního, 
sportovního a rekreačního vyžití v Boskovicích 
přítomné seznámila místostarostka a politička pro 
Projekt Zdravé město Ing.  Jaromíra Vítková. 
O ekologické výchově v praxi a vedení dětí ke 
zdravému stylu života promluvily zástupkyně 
boskovické mateřské a základní školy i mateřského 
centra. Setkání vyvrcholilo předáním prvních tří 
certifikátů Řád dětského úsměvu. Certifikáty budou 
v Boskovicích udělovány v rámci projektu, který jako 
příspěvek k mezinárodnímu Roku rodiny vytvořily 
pracovnice Mateřského centra Boskovice ve 
spolupráci se Zdravým městem. Ocenění mohou 
získat ty boskovické organizace, které nabízejí 
rodinám s dětmi příznivější a zdravější podmínky pro 
každodenní život – např. bezbariérový přístup pro 
kočárky, nekuřácké prostředí, vybavení dětskými 
hracími místy apod. Nominováno bylo devět 

organizací. Ocenění získaly tři z nich:  Hotel Moravia 
Lasákův mlýn,  Baby centrum dětské oblečení a  Ranč 
Na konci světa.  
 

 
 
Brno: Týden pro mentální anorexii 
a bulimii 
 

Velkou pozornost veřejnosti i medií sklidil 
v polovině května Týden pro mentální anorexii 
a bulimii, který v rámci Projektu Brno-Zdravé 
město uspořádaly Zdravotní ustav se sídlem 
v Brně a občanské sdružení Anabell. 
 

Pozornost řady Brňanů v průběhu týdne přilákala 
výstava fotografií Lukáše Horkého s názvem 
Anorexie, bulimie – dvě hluboké propasti, kterou za 
Radu Zdravého města zahájila RNDr. Barbora 
Javorová. Přes 30 posluchačů se zúčastnilo přednášky 
pro veřejnost na brněnském magistrátě. Jak uvedla 
koordinátorka projektu Brno – Zdravé město 
Mgr. Ivana Draholová, byli to většinou mladí lidé, 
jejich rodiče, prarodiče nebo lékaři. Schránky důvěry 
umístěné v rámci akce na vybraných školách, kam 
mohou žáci a studenti vhazovat své dotazy týkající se 
poruch příjmu potravy,  jim budou k dispozici ještě 
v průběhu června. Podle ředitelky Anabell, o. s. 
Ing. Jany Sladké – Ševčíkové splnila kampaň svůj 
účel. 
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Již dnes uvažují organizátoři o tom, jak započaté 
aktivity dále podpořit. Zatím se předpokládá, že 
nejčastější dotazy studentů by mohly  být námětem  
samostatných přednášek na školách a uvažuje se 
rovněž o rozšíření projektu i do dalších měst. „Ve 
vztahu k poruchám příjmu potravy jsem mezi lidmi 
objevila spoustu nevědomosti a neznalosti. Nenašla 
jsem téměř žádnou osvětu, našla jsem velmi málo 
klinik, které se touto problematikou zabývají. To, co 
jsem ale se zděšením nalezla – to byly davy dívek, 
které na mě upíraly prosebné oči, plné smutku 
a beznaděje, s přáním a touhou po pomoci. Proto 
jsem založila Anabell, a proto udělám vše, co bude 
v mých silách, aby nemoci anorexie a bulimie nebyly 
strašákem naší doby“, uzavírá Ing. Jana Sladká – 
Ševčíková. 
 
Zlín: Zdravé město radí neziskovým 
organizacím 
 

Město Zlín se v rámci Projektu Zdravé město snaží 
průběžně informovat nestání neziskové organizace 
(NNO) o nabídkách grantů vypisovaných státem 
i nejrůznějšími nadacemi. „Nyní se tato služba 
rozšířila o informace o fondech Evropské unie,“ 
informoval náměstek primátora a politik pro Projekt 
Zdravé město MUDr. Vladimír Řihák. Vstup České 
republiky do Evropské unie totiž přinesl další 
možnosti financování obecně prospěšných aktivit 
a projektů NNO. Každou středu od 13 do 16 hodin se 
zástupci NNO mohou s dotazy obracet na koordi-
nátorku Projektu Zdravé město a místní Agendy 21 
Světlanu Divilkovou.  
 

Prostějov: Lidé okusili jídla odborníků 
na zdravou výživu 
 

Pokrmy připravené podle receptů odborníků na 
zdravou výživu servírovali v polovině května kuchaři 
hostům v prostějovské restauraci Národní dům. 
Na osvětové akci Jarní dny zdraví s podtitulem Strava 
má být pestrá si zájemci navíc mohli vyslechnout 
několik přednášek o zdravé výživě nebo si nechat 
bezplatně změřit krevní tlak a tělesný tuk. V nabídce 
sedmi dnů zdraví nemohla chybět ani oblíbená 
ochutnávka zdravé výživy. Tentokrát lidé testovali  
 

 
 

biozeleninu, cereální pečivo, výrobky z kozího mléka, 
exotickým zpestřením pro „masožrouty“ byly pokrmy 
ze pštrosího masa. Kdo chtěl vyhrát gratis večeři pro 
dva v restauraci Národního domu, vyplnil sloso-
vatelný anketní lístek testující, nakolik je životní styl 
obyvatel města zdravý. Týden zdraví pořádalo Zdravé 
město Prostějov ve spolupráci s Krajskou hygienickou 
stanicí Olomouckého kraje a dalšími partnery.  
 
Chrudim: Bambiriádu navštívily tisíce 
lidí 
 

Návštěvnost největší přehlídky volnočasových 
aktivit pro děti a mládež  letos v Chrudimi 
lámala rekordy. Zaznamenali 6662 návštěvníků! 
S podporou radnice uspořádalo Altus, o. s. 
už třetí ročník.  
 

V chrudimském parku Na Střelnici se tentokrát 
představilo více než čtyřicet sdružení, která po celý 
rok „šijí“ volnočasové aktivity na míru dětem 
a mládeži. Fakt, že skutečně mají, co nabídnout, 
dokazovalo nepřeberné množství aktivit - 
od rukodělných dílen přes hry a soutěže pro 
nejmenší, nabídku prázdninových táborů a vy-
stoupení tanečních skupin až po lukostřelbu a efektní 
fire show. V média stanu, který vedla koordinátorka 
projektu Zdravé město Chrudim Šárka Trunečková, 
našli útočiště mladí novináři ze školy Dr. Jana Malíka. 
S pomocí sedmi počítačů a přepisovatelek se starali 
o pravidelný přísun čerstvých informací z dění na 
internetové stránky www.chrudimka.cz. Na 
chrudimské Bambiriádě přivítali i vzácného hosta -  
místopředsedu vlády PhDr. Petra Mareše, CSc. 
Prohlédl si celý areál a poté  poseděl v média stanu, 
kde ochotně odpovídal na otázky mladých novinářů. 
Hlavním pořadatelem chrudimské Bambiriády bylo 
občanské sdružení Altus, tradičním spolu-
organizátorem byla v rámci Projektu Zdravé město 
radnice. Bambiriáda 2004 proběhla také v dalších 
Zdravých městech - Brně, Třebíči, Karviné, Českých 
Budějovicích, Prostějově a ve Zlíně.  
 
 

KONTAKT 
 
NSZM ČR, Šrobárova 48, 100 42 Praha 10 

T: +420 602 500639 
E: praha@nszm.cz 
W: www.nszm.cz 
 
Petr Švec 
národní koordinátor Projektu Zdravé město 

(Použité ilustrační fotografie pocházejí z archivů Zdravých 
měst, obcí a regionů ČR. Fotografii z Týdne tance 
v Hodoníně pořídil Jaroslav Švanda.) 


